

MINISIRIW KA NAMOGSOBA

GUVÈRÈNEMAN KA KUMALASELA

BURUKINA FASO

Kelenya - Nataga – Tilenniya

MINISIRIW KA NONGONYE KUMALASESÈBÈ

(PP-G/TRANS N°005-2024)

Irimutaliba Zan Emanuweli Wedirawogo

Wagadugu saan 2024, Foonenkalo tile 14

Minisiriw ka lɔgɔkun nɔgɔnye sigira Wagadugu,
arabalon tile 14, saan 2024 Foonɛnɛkalo ra, a
daminana lɛeri 9 tuma na ka laban lɛeri 13 ni
miniti 48 wagati ra, ni Kapiteni Iburayimu
TARAWORE, Jamana ka Makonɔperesidan,
Minisiriw ka nɔgɔnye namɔgɔ ka namɔgɔya ye.

Sɛbɛkulu minw sɛbɛnna nɔgɔnye sigikun kɔnɔ, a y'olu
sɛgɛsɛgɛ ka latigeliw ta, a ye kolakaliliw labɛn, a ye
baarakuntigiya (namɔgɔya) dɔw didi ka sɔrɔ ka sira
di jamana kɔkan lasigidenyabaara dɔw kɛli ma.

I. LATIGELIW TALI

I.1. SOROW, NAFOLOW NI SININASIGI YIRIWALISIRAW SEGESGELI MINISIRISO TOGO RA

Nogonyekulu sonna **kolasesebe saba (03)** ra.

Kolasesebe folo jasinna Burukina Faso ka Lasigidensoba dayeleli ma Isitanbuli, Tiriki jamana na.

Burukina Faso ka Lasigidensoba dayeleli Isitanbuli ka magwenta ye, ka baarakonogonyaw lasinsin jamana fila nunu ce ka taga lasigidenyaw, sorow ni

jagow faan fe ani ka Burukina ka nafamayorow latanga ka ja tiriki jamana na fana.

O kolasesebe nin yamaruyali bina ke sababu ye ka Burukina Faso ka Lasigidensoba dayele Isitanbuli, Tiriki jamana konɔ.

Kolasesebe filanan nasinna Burukina Faso ka Lasigidensoba dayeleli ma Guwanzu, Sini jamana na.

Guwanzu ye duguba ye, min siginin bi kogojida ra, Sini jamana Santiri sisi maraba ka duguba yiriwanin filanan lo.

Burukina Faso ka lasigidenso min siginin bi Peken, ka jamanadenjati (danni) y'a yira ko, fasoden (Burukinabe) waga kelen jogon ka teme o kan, (kenyereyew, jagokelaw, ni lakolidenbaw) siginin bi Guwanzu. Tuma caaman, fasoden nunu bi gweleyaw kunben walisa ka jamanakonosi siradisebe ni sebe werew sorɔ bari an ka jamana ka lasigidenso yoro ka jan n'o ye ka se km 2 180 jogon ma. Ka fara o kan, Burukina ka kenyereye soronibaarakela minw bi taga o dugu nin na walisa k'o ka makoyakow janabo, olu ti deme foyi sorɔ lasigidenso ra.

O kolasesebe nin yamaruyali bina ke sababu ye, Burukina Faso ka Lasigidensoba bi dayele Guwanzu, Sini jamana na walisa ka Burukina jamanaden minw siginin bi yen ka nafaw lafasa ani k'o latanga, ani ka donjogonnaw yiriwa jamana fila nunu ni jogon ce ka taga baarakunda werew faan fe.

Kolasesebe sabanan nasinna **peresidansariya bololanin** ma, min bi Burukina Faso ka Lasigidenso jamogo ka baaraw lalo Usitoni, Ameriki jamana na.

Saan 2021, dannikalo tile 21 ka peresidansariya n°221-0587/PRES/PM/MAECIABE/MINEFID tun y'an balimance Arasidi Madani

Zozefu BARI sigi Burukina Faso ka lasigidenso jamɔgɔ ye Usitoni, n'a ka fanga tun bi se Tekizasi maraba bee ra, Ameriki jamana kono.

An balimance Arasidi Madani Zozefu BARI ka baaraw keli la, a yera ko, koow bee ma tugu a sira fe ka ja, ko fipebaw donna lasigidenso jamɔgɔ ka ketaw ra, o min bennin ti peresidansariya nin ka mabenw ma, o maben minw bi Burukina Faso jamana kɔkan ka lasigidensow dayeleli ani lasigidenso jamɔgɔ ka baarakecogo sariyasun yira.

O peresidansariya nin tali b'an balimance Arasidi Madani Zozefu BARI ka baaraw lalo, k'a bo Burukina Faso ka lasigidenso jamɔgɔya ra Usitoni, Ameriki jamana na, ka ben peresidansariya nin ka mabenw ma, minw bi Burukina Faso jamana kɔkan ka lasigidensow dayeleli ani lasigidenso jamɔgɔ ka baarakecogo sariyasun yira.

I.2. SOROW, NAFLOW NI SINJASIGI YIRIWALISIRAW SEGESEGEI MINISIRISO TOGO RA

Nogonyekulu sonna **kolasesebe naani (04) na.**

Kolasesebe folo jasinna **peresidansariya bololanin** ma, min bi wari minw bi don jamana ka waribondo kono kontiw lasago ka ja.

Persidansariya nin ye saan 1998, samjalabankalo tile 13 ka peresidansariya n°98-429 /PM/MEF lakurayali ye, min tun tara jango ka wari minw bi don jamana ka waribondo kono kontiw lasago ka ja, o min bi ke sababu ye guvereneman ka baaradaw bi bankibaaraw (wariw) tono bo ka ja, i n'a fo minw bi soro kenyereye bankiw fe.

Nga, ka tugu saanw kɔ, Guvereneman ka waribondo ye gweleya caaman kunben a ka bankibaara keli la. O gweleya nunu dow ye:

- Kotiw ka ca maralibaaradaw tɔgɔ ra, olu minw ye nafolo minw ti wariw ye kafo saanw kɔnɔ bari o bi bɔ guvereneman ka baarakenafolo ka wari dininw na;
- Foroba wariw bilali ka taga jagobanki kontiw walima Farafinna tilebenfan jamanaw ka Bankiba (BESEYAWO) kɔnɔ walisa guvereneman kana se k'o wari nunu kɔrɔsi jɔnjɔn na.

O peresidansariya nin tali bina ke sababu ye, guvereneman ka wariw bi lajen yɔrɔ kelen na walisa wari minw bi don jamana ka waribondo kɔnɔ, o kontiw ka lasago ka ja.

Kolasesɛɛ filanan nasinna **peresidansariya bololanin** ma, min bi sira di jango jatilabanw kiimecogokura ka waleya sɔrɔw buguyacogonuman na, lanpow ka sariyasunba sariyaden 195 ye minw nasigi.

Latangabaliya cogoya ni waridese bi gweleya minw lase kenyerɛyebaaradaw ma o ka baaraw keli la kanma, peresidansariya nin ka magwenta ye, k'olu nɔgɔya ni nafolofen lɔliw (boonw, luuw) kiimecogokura keli ye.

Kiimeli lakurayali ye jatilibaara ye, min bi kenyerɛyebaarada ka nafolofen minw ye lɔliw (boonw) ye sɔngɔ lakuraya ka tugu wagati cogoya kɔ.

O peresidansariya nin tali sababu fe, sira bina di jango nafolofenw kiimecogokura waleyali ka basigi, ka ben saan 2017, sanlabankalo tile 20 ka sariya n°58-2017/AN ma, min tara lanpow ka sariyasunba sariyaden kan.

Kolaseseɓe sabanan jasinna kunnsinanw ma, minw bilala senkan walisa ka baarakenafolo lasago ka ja saan 2024 kono ani ka Guvereneman ka saan 2025 baarakenafolo laben.

Guvereneman ka saan 2024 baarakenafolo waleyali kunsinnanw labenna walisa ka nafolow kafocogo lafisaya panaman, o min bina ke sababu ye ka Guvereneman ka wariko gweleya caaman janabo ani ka foroba musakaw lasago ka ja.

Min ye Guvereneman ka saan 2024 baarakenafolo waleyali bololanin kunsinnanw ye, olu bi baara temesira jasininw yira, o ka kan ka tugu minw ko walisa ka musakaw janabo, minw ka kan ka kon ka ke, ka janto ka baarakenafolo lasagolise tagamasijew ani baarakenafolo ka baaraw lalowagati dansiginin yamaruyaninw labato i n'a fo o benn'a ra cogoya min na ni demebagaw ye ka taga feere ni wariko faan fe.

Nagonyekulu ye sira di minisiriw ma, minw ka kan k'o sebekulu nin janabo walisa o ka maben daganinw bee ta jango saan 2024 baarakenafolo ka lasago ka ja ani ka Guvereneman ka saan 2025 baarakenafolo laben panaman.

Kolaseseɓe naaninan jasinna **peresidansariya bololanin** ma, min bi yelemali don saan 2023, sanyelemakalo tile 23 ka peresidansariya n°2023-021/PRES-TRANS/PM/MDAC/MATDS/MEFP ra, o min tun tara jango ka fasokanubagaw ka demewari (EFESIPE) basigi.

O yelemali nin kera wajibi ye, bari Guvereneman ka saan 2024 baarakenafolo ye fasokanubagaw ka demewari niin don nafolow lasagoli sariya kono, k'a ke warikonti jonjon ye. O le kanma, mabenw tara wajibi ra walisa ka EFESIPE tonobocogokuraw labensigi ka ja.

Lakurayaliba nunu ye :

- Fasokanubagaw ka demewari lasagocogow yelemali. O yoro nin na, EFESIPE baarakenafolo tonoboli bi waleya ni warihake jonjon labennin ye, min ka kotogiya donna nafolow lasagoli minisiri ni lafasali minisiri bolo. O cogo nin na, nafolow lasagoli minisiri kera wari donninw lasagola jonjon ye, ka Faso ka sagonan lafasalaw baarada jamogoba (BEVEDEPE) ke musakaw lasagola jonjon ye, ale min ye lafasali minisiri ka kankorosigi ye ;
- EFESIPE lasagoli korosili lasinsinni ni jamana ka Lafasalitow ka segesegeli baarada nindonni ye Guvereneman ka baarada korosilaw cema, sebagaya bi minw fe ka EFESIPE wari lasagoli n'a ka jatiliw korosi ani k'o segesege.

O peresidansariya nin tali bina ke sababu ye, ka Fasokanubagaw ka demewari lasagoli naya lasinsin.

I.3. KITITIGE NI ADAMADENJOW MINISIRISO, MIN BI BAARAKENOGONYAW BASIGI NI BAARADABAW YE, JAMANA MASIRIW N'A DASIRIKAN KOROSIBAGA TOGO RA

Nogonyekulu sonna kolasesebe **peresidansariya** ra, min bi Guvereneman ka segesegelikelaw sigi.

O peresidansariya nin tali bina ke sababu ye ka **Guvereneman ka segesegelikela woro (06)** sigi ka ben saan 2021, saminakalo tile 14 ka peresidansariya n°2021-756/PRES/PM/MINEFID/MFPTPS ka mabenw ma, minw tara ka nasin sariyasugu ma, n'o bi waleya Guvereneman ka segesegelibaaraw, baaraw korobolikela demebaga ani Guvereneman ka segesegelikela min bi bo segesegeli ni surafendi ke baaradaba (AYESE ELISE) ra kan.

I.4. MINISIRI MIN KA BAARAW NASINNA KURANBARIKA, DAMANFENW NI KARIYERIBAARAW MA TOGO RA

Ɲogonyekulu sanna **kolasesebe fila (02)** ma.

Kolasesebe folo nasinna saan 2022 ka damaboyoro lakurayali ni dingew datuguli wari cogoya n'a lasagoli (EFUYEREFUMU) ma.

N'o y'a file damabofenw ni kariyeri baaraw bi sigiyoro n'a lamini halaki cogo min na, Guvereneman ye warisarata dow bila senkan, n'olu kelen ye damaboyoro lakurayali ni dingew datuguli wari (EFUYEREFUMU) ye. Damabaaraliziniw, kenyereye baarakela minw bi damabaaraw ke ni mansin denninw ye ani kenyereye kariyeribaaradaw le bin'o wari nunu sara. Musaka minw bina soro damaboyorow lakurayali n'o datuguli feere ka baaraw keli la, wajibi lo, EFUYEREFUMU k'o sara.

Ka tugu damaboyoro lakurayali ni dingew datuguli wari cogoya n'a lasagoli kolasesebe ka fota ko, foo ka se saan 2022, sanlabankalo tile 31 ma, wari saraninw cogoya y'a yira ko damawari mume min donna konti dayeleninw konon Farafinna tilebenfan jamanaw ka Bankiba (BESEYAWO) ra, o daa sera **57 128 142 299,6** ma **Sefa wari** ra.

O loon kelen nin na, **damabaaralizini 06 tun m'ò ka** warisarataw don kontiw kòno hali bi, n'ò warida mume bi ben **7 532 104 934,4** ma sefa wari ra.

Kolasesebe y'a yira fana ko, o wagati kelen nin na, warikonti foyi tun ti yen kenyereye baarakela minw bi damabaaraw ke ni mansindenninw ye ani kenyereye kariyeribaaradaw tógò ra, an'ò tun ma wari foyi sara fana. **Kariyeribaara lizini 49** minw bi baara kera, olu cema, hali deen kelen ma warikonti dayele BESEYAWO walima banki walima jagobanki do ra, walisa ka wari mara EFUYEREFUMU sarali kanma.

Min ye lakurayalifeere waleyali ye, foo ka se saan 2022, sanlabankalo tile 31 ma, **damabaaralizini 06** ye lakurayali ni datuguli feerew bololasebe bila, walisa o k'ò segesege ka sòn o ra, nga o wagati kelen nin na, kenyereye baarakela minw bi damabaaraw ke ni mansindenninw ye ani kariyeribaara liziniw ma foyi ke.

Walisa ka damaboyorò lakurayali ni dingew datuguli wari lasagoli gweleyaw kunben ka ja, kolasesebe ye kumagwelen nataw laben :

- sariyasebe daganinw lakurayali, olu minw bi EFUYEREFUMU waleyali lasago ;
- masalabolo (sebe) do labenni, ka jasin damaboyorow lakurayali ni dingew datuguli feerew segesegeli n'ò saratili (PEYERIFU) ma ;
- warikonti ti damabaaralizini minw tógò ra, warikonti bi dayele EFUYEREFUMU sarali kanma;
- damaboyorow lakurayali ni dingew datuguli feerew segesegeli n'ò saratili kulu ka baaraw waleyali bilali senkan ka fara baaraw korosilikulu taa kan.

Nagonyekulu ye sira di minisiriw ma, minw ka kan k'ò sebekulu nin panabo walisa o ka feere daganinw ta, minw ye wajibi ye jang'ò ka se ka wari caaman lajen ka

ja ka jasin damaboyorow lakurayali ni dingew datuguli ma, walisa a ka se k'a ka magwentaw soro ka ja.

Kolasesebe filanan jasinna fenpinisebe ma, min bina sira di, jango Guvereneman ka damaboyoro dow ka baaraw lalo.

Sira dira ka damaboyoro minw ka baaraw lalo, olu damaboyorow ye : minw ka baaraw keli siradisebe korora, minw banna o ka baaraw keli siradisebe ra, walima o ye minw taa bosi o ra. Foo ka se saan 2022, sanlabankalo tile 31 ma, o jatida tun sera **damaboyoro tigiyaesebe 205** ma, n'olu cema, **07** ye siradisebe ye ka damafenw labaara lizini na, **198** ye siradisebe ye ka jinini ke.

Damaboyoro minw bi baara kera ka tugu tigiyaesebe koromanw ko, olu ka baaraw laloli ka magwenta ye ka danbe don janaman o yoro nunu ka damabaaraw ka soroninw na.

Tigiyaesebe koromanw ka baaraw dabilali bina ke sababu ye, ka damaboyoro nunu di nafolokundola kuramanw ma, sebayaw bi minw fe k'o tonobo ka ja ni baarakefeerew ani baarakenafolo janamanw ye.

O peresidansariya nin tali bina ke sababu ye, Burukina jamana bi damaboyoro tigiyaesebew di kenyereyebaaradaw ma, ka janto damaboyoro kelen kelen bee nindonnin ka kene ra, i n'a fo damabaara lasagoli sariya y'a yira cogoya min na, jango jininibaaraw ni damafenw labarali ka segi ka ke kene kan, minw ka baaraw keli siradisebe ni tigiyaesebew korora.

II. DALAKUNNAFONIW

II.1. Minisiri min ka baaraw jasinna Jamana kɔkankow, Dafejamanaw ka baarakɛɲɔɲyaw ani jamanaden minw siginin bi jamana kɔkan ma ye kunnafoni dɔ di ɲɔɲɔnyekulu ma ka taga Burukina Faso niin donni na Sahelo-Sahara jamanaw ka jɛnkuluba (SɛNI-SADI) ka Lasigidenw, Lasigiden kudeyiw an'a ɲɛmɔɲɔw ka mabɔɲɔɲɔnyeba ra min bina kɛ Funtenikalo tile 4 ni tile 5 saan 2024 ra, Jamena, Cadi jamana na.

Nin mabɔɲɔɲɔnyeba bina kɛ sababu ye baaradaba Jamanaw ka baro kɛ nin ɲɔɲɔn ye ani ka baarabololaninw walima baaraketa minw ka kan ka kɔn ka kɛ laben saan 2024 ni 2025 kɔnɔ ani ka SɛNI-SADI ka baarakɛnafolo mume segege.

A bina kɛ sababu ye fana jamanadenw ka baarabololanin dɔw, minw bi senkan ka benkansebew file, walisa o ka sɔn o ra, ka jatimine kɛ ka taga (miiri) SɛNI-SADI funangew ka jɛnkafɔ walima kɛnɛba sigili faan fe ani ka baro kɛ latangali ni Sahelo-Sahara jamanaw yiriwali kan, olu minw ye tali kɛ jɛnkulu ka sigida ra.

II.2. Kɛneya ni Forobasaniyali Minisiri ye kunnafoni di ɲɔɲɔnyekulu ma ka taga jamana ka jamakuluboloci labenni faan fe, ka jasin fɛnmisenbana ani iribewɔlibana ma saan 2024 ra Burukina Faso.

Nin jamakuluboloci min bina kɛ saan 2024 Funtenikalo tile 15 ka se tile 21 ma kɛneyaso 170 kɔnɔ, o lapini ye ka denmisen minw sii bi kalo 9 na ka se kalo 59 ma, k' olu ka farikolo tangacogo sabati fɛnmisenbana ni iribewɔli ma an ka jamana kɔnɔ. O bina kɛ sababu ye fana denmisen mɔɲɔ 3 489 383 minw sii hake min ka kan ka tali kɛ boloci nin na, olu ka se ka fɛnmisen ni iribewɔli boloci hake fɔlɔ kɛ walima k'a dafa (ka dɔ fara a kan).

Nin jamakuluboloci nin, min jasiɲigira Jamana ka saan 2022 fɔɔ saan 2026 bolocifɛere (ɛSɛNIVE) kɔnɔ, o bina kɛ sababu ye tugu ka boloci kɛcogo lafisaya ani ka dɔ bɔ banakisew jensenni ni denmisenw ka saya hake ra.

Burukina ka Guverɛnɛman n'a ka baarakeɲogɔnw le ye baarakenafolo nin bɔ, o min mume benna 6.761.460 IYESIDE ma. Duniya boloci jenkulu (ZEYAVI) fana niin b'a ra.

II.3. Minisiri min ka baaraw jasinna lizinibaaraw yiriwali, Sannifeere, bololabaara ani kenyerɛyebaarada misenw n'a makapaninw ma ye kunnafoni di Nɔgɔnyekulu ma ka taga saan 2023 ni 2024 ka kɔri cemancebaara tagabolo kan.

Kɔrisenebaga caaman y'o niin don saan 2023 ni 2024 kɔribaara ra hali n'a y'a sɔrɔ ko gweleya caaman tagamasije bɔra dugu lafasalibaliya ani senefen dɔw songo gweleya fe i n'a fo angerew (bagajiw).

O kosɔn, kɔri kɔrɔman senɛbuguyali furajiw songo jigira ka di juru ra nin cogo ra :

- Nɔgɔ (Angere) NPKSB bɔrɔ min benna kg 50 ma, ale songo ye **5 600 (28 000) ye Sefawari ra ;**
- Nɔgɔgwe (Angere ire) bɔrɔ min benna kg 50 ma, ale songo ye **6 400 (32 000) ye Sefawari ra ;**
- Foro ekitari kelen furaji daganin songo ye **1 200 (6 000) Sefawari ra.**

Demewari mume benna **miliyari 11 ani miliyon 518 ma Sefawari ra, Guverɛnɛman** le ye **miliyari 10 Sefawari** di ani kɔribaarajenkulu ye **miliyari 1 ani miliyon 518 tɔ di, Sefawari ra.**

Saan 2023 ni 2024 ka kɔrisenebaara ra, kɔrikise seneta paya 1lɔ sugandili kilogaramu songo karikari bilala **65** kan **Sefawari ra** ani 2nan sugandili taa kera **60 ye Sefawari ra**, n'o ye 8 faranin ye saan temenin kɔribaara taa kan kemelasara ra

Kɔrisenebaara ra, dɔ bɔra kenebonya daan na ka se 25 ma kemelasara ra n'o bi ben **ekitari 462 163 ma**. Saan 2023 ni 2024 ka kɔrikise seneta jatiminana ka ben **tɔni 407 500 ma**, n'o ye 1 faranin ye saan temenin kɔribaara taa kan kemelasara ra. Jamana ka senefen sɔrɔtaw hake makeɲenin min fɔra, o bina se **kg 882 ma ekitari kelen kɔnɔ (882 Kg/ha)** kamasɔrɔ saan 2022 ni 2023 kɔribaara taa tun ye kg 654 ye ekitari kelen kɔnɔ (**654 kg/ha**), n'o ye baara lafisayali ye ka se 35 ma kemelasara ra.

Ka jasin saan 2024 ni 2025 ka kōrikōrōman dilanni ma, sene lapininiw jatiminana ka se kene **ekitari 648 659** Jamana kōnō. Nōgō NPKSB ni nōgōgwe wajibiyaninw kera tōni 93 500 ani tōni 31 577 ye.

II.4. Minisiri min ka baaraw jasinna kurabarika, damanfenw ni kariyeribaaraw ma ye kunnafoni fila (02) di Nōgōnyekulu ma.

Kumapōgōnya fōlō jasinna benkansebe ma min bi Aggreko enterenasiyonali paweri porozew BEVE ka baarapōgōnya sa ni kenyerēyebaarada Faso enterenasiyonali enerizi (FIYESI) ESARELI ye.

Walisa ka se ka wagatiw kunben, kuran makoya tun ka bon saan 2019 ka se saan 2022 ma, Minisiriw ka saan 2022 Nōgōnyekulu min kera sumanladonkalo tile 7 loon na , ye sira di Burukina jamana kuranko tōnba ma, min ye (SONABELI) ye, ko, a ka benkansebe laben ni Aggreko ye walisa ka fanga sōrō min bi se megawati 75 (megawatt) ma, o ra, benkansebe nin wagati bi janya walisa ka se ka kuran seneyōrō di, min bi lasago wagati kunkurunnin na, n'a bi baara ke ni tulu gwiliman ye ka kuran sōrōli baraka garanti MW 50 ra kV 15 (kiloVolt) la Wagadugu kōnō. Nin kuran wagati janyanin tun ka kan ka se ka kuranjini cayaninba kunben ani ka saan 2023 ni 2024 kuran makoyagwelen panabōli kōnō.

Yann'o ko bolonō bila benkansebe janya labennin kan, Aggreko y'a fō SONABELI ye ko, a ka lapinita ye k'a ka baara dabila Burkina Faso saan 2023 Samipakalo kōnō. Ka kepe ni benkansebe nin ka sariyaw ye, Aggreko bi bōra dōōnin dōōnin poroze nin na ani a ye Faso jamanaden minw bi kuran feere ka kenyerēyebaarada dō bila senkan min bina kuranbaarakeyōrō nin tōnōbō.

Baara dabila labensira kan, SONABELI, ka kepe ni Makōnōfanga ka temesirabaw ye, y'a jini ko benkansebe ni kuran seneyōrō minanw ka di jamanadenw ka kenyerēyebaarada dō ma. O le kanma, FILIMORE ESA ye FIYESI ESARELI baarada kunmabō.

Walisa ka taga ni kuran jagokejogonya benkansebe baaraw ye jafe, ka se ka kuranjini cayaninba kunben k'a ta saan 2024 ra ka taga bila saan 2028 ra ani ka se ka kuran fanga bennin farati dogoya, Kuranbaarada ye walew bila senkan ni Burukina Guvereneman ka deme ye.

O ye baara dabilali wagati kuntagasurun min tara jagokejogonya benkansebe kan Aggreko ni sosiyete FIYESI ESARELI ce min ye FILIMORE ESARELI kenererebaarada ye, jagokejogonya benkansebe wagati janya ka se saan naani (4) ma n'a bina damina saan 2024, sanlabankalo ra ani MW 25 kuran were fanga soroli ni sosiyete FIYESI ESARELI ye.

Kumajogonya filanan bi tali ke feerew labenni na walisa ka kuran sorocogonuman sabati Burukina Faso jamana na.

Kuranbaraka min bi soro jamana konon, ye kuransoronin minw bi ke folo, ni funteni baraka, tile ni jii baraka ye, ani filanan ye kuransoronin minw bi bo jamana were ra ka don an ka jamana konon.

Walisa ka se ka kuran fangadese min bi se ka na keke, feerew tara walisa ka kuran sorocogo latanga tugu wagati kuntagasurun konon. O bina ke nin cogo nunu na :

- ka kuran fanga do bo Gonsen ka tile baraka soroyoro ra ka se MWc (megawati kereti) 42 ma k'a jense ;
- kuranbaarakafen tijenin dow dilanni ;
- kuranbaara werew keli teliyali

III. BAARA NAMOGƆYAW DILI

III.1. YEREKUNBAARA NAMOGƆYAW DILI

A. MINISIRISO MIN KA BAARAW NASINNA KUNNAFOLIJENSE, LONKO NI KOROLENKO (LANDAKO), SEKOYIRABAARA NI NADENLOGOLO MA TOGO RA,

- An balimance Sabari Kirisitiyan **DAWO**, a ka **matirikili** ye **216 680 X** ye, kilasi 11o, eselon 11o, ale tun ye korolenfenw maraso marabaga n'a dilanbaga ye, a kera sisan jamana ka korolenfenw maraso Namogoba ye;

- An balimance Sulayimani **KAGONE**, a ka **matirikili ye 116 899 H** ye, kilasi 1lo, eselon 3nan, lonko ni korolenkow koseye, a kera sisan Burukina jamana ka padenlogolo baarada Namogoba ye (OYENITEBE).

B. DUGUKOLO MARALI, FANGATILAN NI LATANGALI MINISIRISO TOGO RA,

- An balimance Aramu Zozefu **KAFANDO**, a ka **matirikili ye 91 943 T** ye, kilasi 1lo, eselon 7nan, maralibaara lasagola, a kera sisan Esi Maraba ka Guvereneri ye ;
- An balimance Sibiri Bukari **KABORE**, a ka **matirikili ye 247 527 Y** ye, kilasi 1lo, eselon 6nan, maralibaara lasagola, a kera sisan mogogwansanw latangali kalan baaradaba sekereteriba (ISEPUSE) ye;
- An balimanmuso Mariyamu **TARAWORE**, maralibaara lasagolaba, a kera sisan mogogwansanw latangali kalan baaradaba marali n'a ka nafolow lasagoli namogo ye.

C. SOROW, NAFOLOW NI SININASIGI YIRIWALISIRAW SEGESGELI MINISIRISO TOGO RA,

- An balimance Eriki Wilifiridi Yiren **ZURE**, a ka **matirikili ye 111 344 H** ye, kilasi 1o, eselon 9nan, sorow lasagoli konseye, a kera sisan baaraw lasagola ye ;
- An balimance Balibiye Serizi Ogisi **BAYALA**, a ka **matirikili ye 111 051 S** ye, Kategori P1, giradi laban, eselon 2nan, sanfekalansoba (iniverisite) lakolikaramogo, a kera sisan Burukina Faso ka wari bilataw ni nafolokundo kesi Namogoba ye;

- Monsieur
 - An balimance Wendikuni Bilesi Parife **KEMUDE**, a ka **matirikili** ye **59 671 P** ye, kilasi 1lo, eselon 11nan, nafolo Segesegelikela ye, a kera sisan Burukina Faso ka wari bilataw ni nafolokundo kesisekereteriba ye ;
 - An balimance Nosiyanba **BASEMU**, a ka **matirikili** ye **55 739** ye, kilasi 1lo, eselon 9nan, nafolo Segesegelikela, a kera sisan Burukina Faso ka wari bilataw ni nafolokundo kesi ka warimalaba ye ;
 - An balimance Dirisa **SURABIYE**, a ka **matirikili** ye **119 336 H** ye, waribaaraw lasagola, kilasi 1lo, eselon 5nan, a kera sisan Dugumana ka sene yiriwali baarabololanin (PADADI) ni sene ka nafolofenw yiriwali baarabololanin nindonin (PEDI SEVEYA) segesegela ye, min bi baarabololanin kononabaaraw korosi ;
 - An balimanmuso Safiyatu **TARAWORE**, a ka **matirikili** ye **104 272 M** ye, kilasi 1lo, eselon 9nan, waribaaraw lasagola, a kera sisan ladagamulibaju (lakolisomisenw) yiriwali baarabololanin ka baaraw segesegela ye, min bi baarabololanin tige Yororo Vnan kononabaaraw korosi ;
 - An balimance Onore **ZONGO**, min ka **matirikili** ye **111 157 U** ye, kilasi 1lon, eselon 9nan, waribaaraw lasagola, a kera sisan Guvereneman ka baarakeminanw n'a ka loliw jatili namogosoba namogoba ye ;
 - An balimance Adolifu **KOMPAWORE**, a ka **matirikili** ye **56 727 Y** ye, kilasi 1lo, eselon 12nan, nafolo Segesegelikela ye, sisan a kera nafolow segesegeli namogosoba ka wusuruw ni lampow korosili baaradabolo namogo ye ;
 - An balimance Abubakari **DIRABO**, a ka **matirikili** ye **200 204 J** ye, kilasi 1lo, eselon 5nan, nafolo Segesegelikela, sisan a kera Bagirepoli ka wusuruw lasagoli koseye ye ;
 - An balimance Mariseli **WATARA**, a ka **matirikili** ye **239 639 S** ye, kilasi 1lo, eselon 6nan, waribondo koseye, a kera sisan Jamana ka jiyorow ni tubaw lakoliso (ENEFU) ka nafolow n'a ka baarakeminanw marala jonjon ye ;

- Monsieur

- An balimance Emanuweli **BELEMUSOBUGO**, a ka **matirikili** ye **58 434 N** ye, kilasi 1lo, eselon 12nan, waribaaraw lasagola , sisan a kera jamana ka lonnini ni feerejini Santiri (SENERESITE) ka nafolow n'a ka baarakeminanw marala jonjon ye;
- An balimanmuso Pelazi **ARAMUDE, SANU** ka furumuso, a ka **matirikili** ye **104 921** ye, kilasi 1lo, eselon 4nan, waribaaraw lasagola , sisan a kera jamana ka adamadenyabaaraw kalan lakolisoba (INFUTEYESI) ka nafolow n'a ka baarakeminanw marala jonjon ye ;
- An balimanmuso Nana **TARAWORE, BANDIRE** ka furumuso, a ka **matirikili** ye **58 465 E** ye, kilasi 1lo, eselon 10nan, nafolo Segesegelikela, a kera sisan Santiri n°IV ka kenyereyebaarada makapaninw jamogoba ye.

**D. KITITIGE NI ADAMADENJOW MINISIRI, MIN BI
BAARAKENOGONYAW BASIGI NI BAARADABAW YE,
JAMANA MASIRIW N'A DASIRIKAN KOROSIBAGA TOGO RA,**

**Mogo nata minw togo sebennin bi yan, olu kera Guvernementan ka
segesegelikelaw ye :**

- An balimance Luwi **TERI**, a ka **matirikili** ye **59 921 L** ye, waribaaraw lasagola ;
- An balimance Alidu **WEDIRAWOGO**, a ka **matirikili** ye **104 296 F** ye, waribaaraw lasagola ;
- An balimance Nabayiri **TIBIRU**, a ka **matirikili** ye **235 896 R** ye, waribaaraw lasagola ;

An balimance Mandema Zan Batisi **SANKARA**, a ka **matirikili** ye **208 033 Z** ye, nafolo Segesegelikela ;

- Monsieur
- An balimance Pede Zuli **TARAWORE**, a ka **matirikili** ye **58 462 U** ye, nafolo Segesegekikela ;
 - An balimance Zan Oromariki **WATARA**, a ka **matirikili** ye **235 917 K** ye, nafolo Segesegekikela.

E. KENYA NI FOROBASANIYALI MINISIRISO TOGO RA,

- An balimance Isiyaka **SULAMA**, a ka **matirikili** ye **96 960 G** ye, Lonninikela, kategori PD, giradi laban, eselon 1lo, a kera jamana ka tubabufuraw (faramacifuraw) lasagolibaarada jamogoba ye.

F. MINISIRI MIN KA BAARAW NASINNA KURANBARIKA, DAMANFENW NI KARIYERIBAARAW MA TOGO RA,

- An balimance Dulayi **SANU**, Enzeniyeri idirozewologi, a kera sisan Sekereteriba ye.

G. SANFEKALAN, LONNININIBAARA NI LAKURAYALI MINISIRISO TOGO RA,

- An balimance Tizitaye **ZAPIRE**, a ka **matirikili** ye **112 455 K** ye, Waribaaraw lasagola, kilasi 1lo, eselon 4nan, a kera sisan ladagamuli ni lonnini ka nafolo ni jatili baaraw (FONERI) jamogo ye.

H. MINISIRISO MIN KA BAARAW NASINNA SIGIYORO N'A LAMINI LADONCOGO, JII NI YOROSANIYA MA TOGO RA,

- An balimanmuso Eme Marina **WEDIRAWOGO, SURABIYE** ka furumuso, a ka **matirikili** ye **104 657 V** ye, kilasi 1lo, eselon 8nan, waribaaraw lasagola , sisan a kera Jamana ka jiyorow ni tubaw lakoliso (ENEFU) ka nafolow lasagoli jamogo ye.

I. MINISIRISO MIN KA BAARAW NASINNA SIRAKANTAGAMAW, DUGUBAKONO SIRAKANTAGAMA, NI SIRAKANTAGAMA LATANGALI MA

- An balimance Regima **ZONGO**, a ka **matirikili** ye **211 706 K** ye, ale ye polisi komiseri divizioneri ye, kategori 1lo, giradi 3nan, eselon 2nan, a

- Monsieur

kera sisan jamana ka sirakantagama latangali baarada jamogoba ye
(ONASERI).

- Monsieur

III.2. FOROBABAARAW DILI

Ŋogonyekulu ye baara lasagolaw sigi baara lasagolikulu nataw kunna:

- Jamana ka yiriwali baarada (ESENIDE) ra, Minisiriw jamogoso togo ra ;
- Jamana ka janatomali baarada (ONI) ni mogogwansanw latangali kalan baaradaba (ISEPUSE) ra, Dugukolo marali, Fangatilan ni Latangali Minisiriso togo ra;
- Musow ka soronibaaraw demewari baarada (FAHAREFU) ra, Minisiriso min ka baaraw nasinna jenogonya, Adamadenyawalew, Jamana benkan, Cenimusoya ni Denbaya ladoncogo ma togo ra.

- Monsieur

A. MINISIRIW NAMOGOSO

Nogonyekulu sonna kolasesebe ra ka nasin **peresidansariya** ma, min bi an balimance Daramani **EMA**, a ka matirikili ye **118 979 W** ye, baarakelaw lasogoli konseye, nogonyekulu y'a ke Jamana ka yiriwali baarada (ESEENIDE) ka baara lasagolikulu namogo ye an balimance Mamadu SISE noo na, **Sanfekalan, lannipinibaara ni lakurayali minisiriso togo ra**, a bina baara ke saan saba (03).

B. DUGUKOLO MARALI, FANGATILAN NI LATANGALI MINISIRISO

Nogonyekulu sonna kolasesebe **peresidansariya saba (03) ra**.

An balimance Oroze **WEDIRAWOGO**, a ka **matirikili** ye **57 709 R** ye, ale ye polisi Segesegelikelaba ye, **Peresidansariya folo** y'a sigi Jamana ka janatomoli baarada (ONI) ka baara lasagolikulu namogo ye Dugukolo marali, Fangatilan ni Latangali Minisiriso togo ra, a bina baara ke saan saba, min ti se ka lakuraya tuguni.

Peresidansariya bi mogo nataw ke mogo gwansanw latangali kalan baaradaba (ISEPUSE) ka baara lasagolikulu namogow ye, o bina baara ke saan saba (03) min bi se ka lakuraya.

LASAGOLIKELA MIN YE GUVARENEMAN KA NONABILA YE

Sorow, nafolow ni sinipasigi yiriwalisiraw segesegeli minisiriso togo ra:

- An balimance Madi **BUNDAWOGO**, a ka **matirikili** ye **208 045 R** ye, waribaaraw lasagola, a sigira an balimance Noriberi **KABORE** noo na.

- Monsieur

**LASAGOLIKĒLA MIN YE JAMANA KA SAPĒRIPŌNPIYEW KA
BAARADA NŌNŌBILA YE**

- An balimance Amidu **TIYETIYĒNBU**, saperipŏnpiye Ofisiye, a sigira n balimance Zuno Zerai **BAMBARA** nŏ na.

An balimance Didiye **BAZŌNGO**, saperipŏnpiye Ofisiye, **Peresidansriya sabanan** y'a ka baaraw kuntagjanya lakuraya, a bi mŏgŏgwansanw latangali kalan baaradaba (ISEPUSE) ka kalandenw n'a ka baaradegilaw lasagolikulu jamina, a bina baara ke saan saba (03), min ti se ka lakuraya tuguni.

**C. MINISIRISO MIN KA BAARAW NASINNA JĒNŌGŌNYA,
ADAMADENYAWALEW, JAMANA BĒNKAN, CĒNIMUSOYA NI
DENBAYA LADONCOGO MA TŌGŌ RA,**

Nŏgŏnyekulu sŏnna kolasesebe ra ka nasin **peresidansariya** ma, min tara jango ka mŏgŏ nataw ke musow ka sŏrŏpinibaaraw demewari baarada (FAHAREFU) ka baara lasagolikulu jamŏgŏw ye, o bina baara ke saan saba (03), min bi se ka lakuraya ra.

**Minisiriso min ka baaraw nasinna jĕnŏgŏnya, Adamadenyawalew,
Jamana bĕnkan, Cĕnimusoya ni Denbaya ladoncogo ma :**

- An balimance Getawende Livingisitŏni **SABA**, a ka matirikili ye **220 405 N** ye, musow ka ladagamuli kŏseye, a sigir'an balimanmuso Asetu **KABORE, SAWADOGO** ka furumuso nŏ na ;
- An balimanmuso Teresi Valeri **SANU**, a ka matirikili ye **220 409 M** ye, cĕnimusoya sabatili kŏseye, a sigir'an balimanmuso Ninŏn Edivizi **SANKARA, YAMEWOGO** ka furumuso nŏ na.

Dugukolo marali, Fangatilan ni Latangali Minisiriso tŏgŏ ra :

- Monsieur

- An balimanmuso Madeleni **NIKIYEMA, ARAYAYISE** ka furumusō a ka matirikili ye **229 896 X** ye, ale ye baara lasagola ye.



www.sig.gov.bf

Le Porte-parole du Gouvernement,



Rimalba Jean Emmanuel OUEDRAOGO
Officier de l'Ordre de l'Étalon

Guvereneman ka kumalasela,

Irimutaliba Zan Emanuweli WEDIRAWOGO

Faso ka Jalatigiba